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ČESKO: Úvahy o vybudování americké vojenské základny v České republice vzbudily vlnu
emocí. Do jasné opozice vůči ministryni obrany Janě Černochové se ihned po medializaci
nápadu postavila předsedkyně Trikolory Zuzana Majerová Zahradníková. „Nejen v NATO si
máme hájit především naše vlastní zájmy, a ne být neužitečnými posluhovači
velmocenských a obchodních zájmů kohokoli jiného,“ vysvětluje Majerová v rozhovoru pro
ParlamentníListy.cz, co vedlo její stranu k tak rezolutnímu odmítnutí vojenské základny.

 

Trikolora se velmi ostře vymezila proti nápadu ministryně obrany Jany Černochové
vybudovat v České republice americkou vojenskou základnu. Co vám na tomto nápadu tak
vadí? 

Jeho forma i obsah. Formálně především způsob, jakým byl vypuštěn, a obsahově, že skutečně
suverénní země na svém území obvykle žádné základny cizích armád nemají. Ano, žijeme v neklidné
době, ale o to více musíme být ostražití, aby toho kdokoli nezneužíval k prosazení věcí, které by za
normálních okolností měly šanci jen stěží.

Byl by váš postoj jiný, kdyby nešlo o americkou vojenskou základnu, ale mnohonárodnostní
vojenskou přítomnost pod hlavičkou NATO? 

Nemám potřebu a priori vylučovat či naopak potvrzovat cokoli, co může nastat podle toho, jak se
bude vyvíjet mezinárodní situace. Je tu řada proměnných. Na tenhle tenký led se pouštět nechci
ani nebudu.

Opravdu by vojenská základna představovala zvýšené bezpečnostní riziko pro obyvatele
bezprostředního okolí? Někteří politici totiž zdůrazňují, že právě samotná existence
vojenské základny je předpokladem vyšší obrany daného území… 

A někteří jiní politici a vojenští odborníci naopak říkají, že vojenská základna US ARMY riziko, že
budeme cílem útoku, zvyšuje. Tuhle odbornou diskusi ráda ponechám vojenským expertům. Já jako
politička si jen myslím, že tak vážnou otázku, jakou umístění americké základny na našem
území nepochybně je, nelze řešit bez široké politické a společenské diskuse. A opravdu doufám, že
ministryně Černochová do USA nejede s dalším zvacím dopisem, obzvlášť za situace, kdy ji tam nikdo
nezve. Dle vyjádření USA, oni sami nemají jakýkoli zájem tohle téma diskutovat a realizovat.

I bez vojenské základny je Česká republika místem, kde se to s nadsázkou řečeno hemží
vojsky NATO. Prosazujete tedy omezení i obecné vojenské přítomnosti NATO na našem
území? 

Nikoli. Máme si plnit své běžné závazky, které z našeho členství vyplývají.

Váš postoj vyvolal mnoho bouřlivých reakcí. Někteří mluví o tom, že se tím Trikolora
zařadila mezi strany, které torpédují naše spojenectví v NATO a ženou nás do náruče
Putina. Co si o tom myslíte?
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Hlupáků, kteří žijí v představě, že pokud se pětkrát denně nemodlíte směrem
k Bruselu, pokud neprovozujete pravidelné chvilky nenávisti směrem na východ či pokud namísto
nedávného moskevského rekt-alpinismu neprovozujete washingtonský, jste Putinovým agentem,
toužíte žít v Rusku a nenávidíte všechno západní, je plný Twitter. A nejen ten. Také mezi politiky se
najde dostatek podobných prosťáčků. To snad ani nemá cenu komentovat.

 

 

Někdy se mluví dokonce o tom, že Trikolora prosazovala nebo prosazuje vystoupení z
NATO. Co je na tom pravdy? 

Nic. Vystoupení z NATO v programu nemáme. Na rozdíl od vystoupení z EU.

Kdybych se zeptal s trochou nadsázky, jaká by měla být role České republiky v NATO?
Máme být silným a výrazným „hráčem” nebo raději jen v tichosti „držet basu”? 

Nejen v NATO si máme hájit především naše vlastní zájmy, a ne být neužitečnými
posluhovači velmocenských a obchodních zájmů kohokoli jiného. Zoufalství stávající vládní
reprezentace je právě v tom, že se neustále někomu vlísává do přízně a za každou cenu musí být
papežštější než papež. Trikolora naopak říká, že bychom měli zachovávat jistou zdrženlivost,
úměrnou naší velikosti i významu.

Jako vzdor proti vojenské základně jste spustili petici a připravujete demonstraci? Kdo
další vedle Trikolory vystoupí na této demonstrace? A jak velký zájem ze strany veřejnosti
očekáváte? 

Nepředbíhejme, uvidíme. My jsme jen chtěli a chceme dát rychle a důrazně najevo, že takhle o
nás bez nás, občanech téhle země, nemá nikdo právo rozhodovat.

Andrej Babiš navrhuje, aby se v případě vojenské základny vyhlásilo referendum. Podpořila
byste tento návrh? 

To říká nejen Andrej Babiš, ale také řada dalších včetně Trikolory.

Nebylo přece jen zveřejnění plánu na vybudování americké vojenské základny trochu
předčasné? Jak se ukazuje, tento nápad zaskočil i představitele USA… 

Nejen předčasné, bylo to naprosto amatérské. Takhle vážná otázka, jež se týká prakticky všech
občanů naší země, vyžaduje poctivou diskusi a široký konsensus. Ministryně Černochová naopak do
veřejného prostoru pokoutně vypustila něco, co nemá projednané ani na vládě, natož v Parlamentu a
celé společnosti.

Nejde tedy jen o zbytečnou bouři ve sklenici vody? 
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Ne. Je to další ukázka bohorovnosti, s jakou tahle šílená a drzá politická reprezentace přistupuje ke
svému vládnutí.
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